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اخبار
دیدگاه هنرمندان درباره هنرمندی انقلابی

حاتمی کیا، پرچمدار سینمای 
دفاع مقدس

مدیرعامل انجمن س��ینمای دفاع مقدس در 
مراسم تجلیل از ابراهیم حاتمی کیا گفت: گزاف 
نیست اگر ابراهیم حاتمی کیا را شهید بنامیم. به 
گزارش مهر، محمدرضا ش��رف الدین، مدیرعامل 
انجمن س��ینمای دفاع مقدس که به عنوان یکی 
از میهمانان حاضر در مراسم تجلیل از ۳۰ سال 
فیلمسازی ابراهیم حاتمی کیا با عنوان »دیده بان 
س��ینمای انقلاب« در خبرگزاری فارس حضور 
داش��ت با بیان این مطلب گفت: ام��روز پس از 
سال ها دوستی با ابراهیم، از ایشان تشکر می کنم 
و می گویم که دوس��تش دارم. مدیرعامل انجمن 
س��ینمای دفاع مقدس در ادامه با اش��اره به این 
مطل��ب که خداون��د در قرآن پیامبر را ش��هید 
نامیده اس��ت، گفت: در قرآن چندین بار شاهد 
هس��تیم که خداوند پیامبر را به عنوان ش��اهد و 
شهید معرفی کرده است. شرف الدین تأکید کرد: 
زمانی که به این آیات می رسیم، من مصداق آن 
را هنرمن��دان می دانم چون آگاه بر احوال جامعه 
هستند. از همین رو شاید گزاف نباشد در همین 
جا ابراهیم را شهید ابراهیم حاتمی کیا بدانم، زیرا 
معتقدم ایشان در تمام دوره های انقلاب شاهدی 
بر جامعه خود بوده و فیلمی متناسب با آن ساخته 
است. در ادامه این مراسم نرگس آبیار کارگردان 
فیلم تحسین شده »ش��یار ۱۴۳« گفت: ابراهیم 
حاتمی کیا جریان فیلم دفاع مقدس را مردمی، پویا 
و زنده نگه داش��ت و توانست ارزش های نجیب، 
ش��ریف و کمتر دیده شده در جامعه را به تصویر 
بکشد. آبیار افزود: به اعتقاد من ابراهیم حاتمی کیا 
قهرمان زنده، زخم خورده و پایان ناپذیر مملکتم 
است، چراکه تاریخ جنگ را به زیبایی به تصویر 
کشیده است. او با نشان دادن دفاع مقدس مفهوم 
جنگ کلاس��یک در دنیا را به چالش کشیده و 
تبدیل به دفاع مقدس کرده است. این کارگردان 
سینمای ایران در پایان صحبت های خود گفت: 
دفاع مقدس آزمونی برای رسیدن به انسانیت است 
که ابراهیم حاتمی کیا پرچمدار این عرصه است. 
سعید حدادیان، مداح اهل بیت که در این مراسم 
حضور داش��ت، درباره ابراهیم حاتمی کیا گفت: 
این فیلمس��از شخصیتی است که از گمنام ترین 
تا پرآوازه ترین ش��خصیت های دفاع مقدس را از 
»دیده بان« تا »چ« به تصویر کشیده است و نسل 
امروز و آینده به او مدیون هس��تند. وی تصریح 
کرد: حاتمی کیا ممتاز س��ینمای ایران اس��ت و 
جملگی به او عشق می ورزند، چراکه این فیلمساز 
هنر را به تعهد گره  زده است. وی در پایان گفت: 
خاضعانه از هنر و هنرمندان متعهد تشکر می کنم 
چون هنری که در انقلاب اسلامی تعریف می شود 
هنری نیس��ت که در آن اعتراض وجود نداشته 
باشد، برخی مجموعه اعتراضات را به هم می بافند 
و عرضه می کنند اما این فقط رسالت هنر نیست 

زیرا هنرمند اندیشه گرا است.

آغاز پخش مجموعه پلیسی »میکائیل«

پخ��ش مجموعه تلویزیون��ی »میکائیل« به 
کارگردانی س��یروس مقدم از امش��ب در شبکه 
یک سیما آغاز می شود. به گزارش فارس، پخش 
مجموعه تلویزیونی »میکائیل« آخرین س��اخته 
سیروس مقدم از امشب - شنبه 22 فروردین ماه- 
در ش��بکه یک س��یما آغاز می ش��ود. بنا بر این 
گزارش، این س��ریال تلویزیونی جز پنجشنبه و 
جمعه هر شب س��اعت 22 روانه آنتن می شود. 
س��ریال میکائیل  پس از پایان تصویربرداری در 
لوکیش��ن های مختلف تهران از جمله پارک ارم، 
ف��رودگاه، راه آهن، بیمارس��تان ناج��ا، خانه های 
میکائیل در میدان سپاه، ملاصدرا و اطراف لواسان 
به قشم رسید و در قشم لوکیشن های متعددی از 
جمله منزل عبدالله )پورحسینی(، منزل آقاخان 
)علیرضا خمس��ه(، کارخانه لنج س��ازی، جزیره 
هنگام، بیمارس��تان، بیابان های جزیره، دریا و... 
لوکیش��ن های اصلی س��ریال بود و در روزهای 
آخر تصویربرداری، فضای وهم انگیز ش��خصیت 
میکائیل در »دره س��تارگان« به تصویر کشیده 
شد. س��ریال »میکائیل« به قلم سعید نعمت الله 
مضمونی پلیس��ی دارد که ما با مشارکت نیروی 
انتظامی )ناجی هنر( و شبکه اول سیما در گروه 
مجموعه های تلویزیونی ش��بکه اول سیما تولید 
می شود. در خلاصه داستان این سریال تلویزیونی 
آمده: رس��ول دوس��ت عزیز و رفیق میکائیل به 
اشتباه قربانی توطئه اشرار می شود. میکائیل که 
پلیس سختکوش و پر تلاشی است برای استقرار 
نظم و آرامش بیشتر عزم خود را جزم می کند و 

با تکیه بر حمایت های مردم دل به دریا می زند.

اعلام اسامی داوران بخش های 
مستند و فیلمنامه جشنواره »سما«

محمدرضا عباس��یان، س��لیم غفوری و رضا 
پورحسین به عنوان داوران بخش مستند معرفی 
ش��دند و قرار است از میان آثار مورد تایید هیات 
انتخاب، برترین ها در این بخ��ش را مورد داوری 
قرار دهند. به گزارش تس��نیم، در بخش مستند 
۱۰2 اثر به دبیرخانه جش��نواره ارس��ال شد که 
از ای��ن تعداد ۱8 فیلم توس��ط هیات انتخاب به 
داوران این بخش معرفی شد. محمدرضا عباسیان 
عمده فعالیت های خود را در عرصه مستندسازی 
گذرانده است و در کارنامه کاری خود عنوان دبیری 
 دومین جشنواره فیلم »یاس« و دبیری جشنواره 
سی و یکم فیلم فجر را دارد. رضا پورحسین اکنون 
در سمت قائم مقام معاون سیما مشغول به فعالیت 
است. سلیم غفوری مستندسازی است که عمده 
آثارش در حوزه مستندسازی بوده است. آخرین 
فعالیت غفوری به حضور در هیات انتخاب بخش 
»مستند« نهمین جشنواره فیلم کوتاه دینی رویش 
اختصاص داش��ت. همچنین ۳ فیلمس��از بخش 
فیلمنامه نویسی نخستین جش��نواره فیلم کوتاه 
»س��ما« را داوری می کنند. مجید شاه حسینی، 
محمدرضا گوهری و پرویز ش��یخ طادی به عنوان 
داوران بخش فیلمنامه معرفی شدند و قرار است 
این هی��ات داوری از میان آثار مورد تایید هیات 
انتخاب، برترین ه��ا در این بخش را معرفی کند. 
در بخش فیلمنامه جش��نواره فیلم »سما« ۴۴2 
اثر به دبیرخانه جش��نواره ارس��ال شده بود که از 
این تعداد 59 فیلمنامه به مرحله داوری رس��ید. 
نخستین جشنواره فیلم کوتاه »سما« با موضوع 
»س��بک زندگی ایرانی و اسلامی« از تاریخ 22 تا 
27 فروردین ماه به دبیری مجتبی امینی در سینما 

فلسطین برگزار می شود.

پخش سری جدید 
»هشدار برای کبرا 11«

پخ��ش س��ری جدید »هش��دار ب��رای کبرا 
۱۱ « از پنجش��نبه 2۰ فروردین ماه ساعت 2۰ 
آغاز شده اس��ت. به گزارش ایسنا، این مجموعه 
محصول کش��ور آلمان س��ال 2۰۱۴ است که در 
8 قس��مت ۴5 دقیقه ای نمایش داده می ش��ود. 
محافظ شخصی، ش��ب آخر، قربانیان خشونت، 
به خاطر جان خود و... عنوان قسمت های جدید 
این مجموعه اس��ت. بنا بر این گ��زارش، در این 
مجموعه شاهد جلوه های ویژه و صحنه های اکشن 
جدید و به روز هستیم که متفاوت تر از سری های 
قبلی این مجموعه است. در خلاصه داستان این 
مجموعه آمده است: ماجرای 2 پلیس موفق یک 
گروه پلیسی اس��ت که در هر قسمت با ماجرای 
جنایی پلیسی مواجه می شوند و تبهکاران شهری 
را دستگیر می کنند. سری جدید مجموعه پلیسی 
»هش��دار برای کب��را ۱۱« کاری از واحد تامین 
برنامه شبکه 5 با مدیردوبلاژی افشین ذی نوری و 
ویراستاری محمد هاشمی است. مجموعه »هشدار 
برای کبرا ۱۱« پنجشنبه ها هر هفته ساعت 2۰ 

پخش و تکرار آن ساعت 2۳ است. 

مرتضی سرهنگی، برترین چهره هنر 
انقلاب اسلامی در سال ۹۳

مراسم روز هنر انقلاب اسلامی در سالن سوره 
حوزه هنری انجام شد. به گزارش تسنیم، در این 
مراسم برترین چهره هنری سال ۱۳9۳ در عرصه 
انقلاب اسلامی معرفی و تقدیر شد. در این مراسم 
۱8 تن از بهترین هنرمندان حوزه هنری در سال 
9۳ تقدیر شدند. این هنرمندان کسانی بودند که 
آثاری را برای حوزه هنری تولید و جوایز معتبری 
را در جشنواره های مختلف از آن خود کرده بودند. 
۱8 هنرمند برتری که مورد تقدیر قرار گرفتند 
عبارتند از علیرضا کمری، محمدکاظم مزینانی، 
محمدمهدی بهداروند، احمد دهقان، س��یدرضا 
میرکریم��ی، فاضل نظری، بهزاد عبدی، مهرداد 
صادق��ی، بهناز ضراب��ی زاده، امیررضا معتمدی، 
امیرعباس ربیعی، محمد کرم زاده، س��یدجلال 
دهقان��ی، امید خوش نظر، آرش کریمی، یاس��ر 
خان برایی، حس��ین بهرامی و حمید جمالی. در 
بخش پایانی این مراس��م 5 هنرمند برتر انقلاب 
اسلامی در سال 9۳ معرفی و تقدیر شدند که از 
این میان مسعود نجابتی، فاضل نظری، ابراهیم 
حاتمی کی��ا و نرگس آبیار میان تقدیرش��دگان 
بودند و مرتضی س��رهنگی به عنوان چهره برتر 
هنر انقلاب اس��لامی در س��ال 9۳ معرفی شد. 
همچنین میان حرکت های جریان ساز در سال 
9۳ جایزه این بخش به مجمع ناش��ران انقلاب 

اسلامی اختصاص یافت.

علیرضا پورصباغ: آرش مجیدی سال هاست 
در س��ینما و تلویزیون فعالیت می کند. با 
»ارمغان تاریکی« و تمام لحظات حسی این 
سریال میخکوبمان کرد و در »روباه« بسیار 
خوش درخشید. مجیدی در روباه بیش از 
اینکه بازیگر فیلم باشد، ستاره است. آنچه 
در پی خواهد آمد گفت وگوی صمیمانه ای 

با این بازیگر است. 
 اولی�ن نکت�ه درب�اره همی�ن مس�اله 
بازیگ�ری اس�ت، م�ن خیل�ی از بازیگران 
را دی�ده ام ک�ه در س�ریال های متنوع در 
تلویزیون می درخش�ند و نقش های خوب 
و فوق الع�اده ای را بازی می کنن�د اما اصلا 
گویی در س�ینما برای آنها جایی نیس�ت. 
فیلمس�ازان جریان اصلی س�ینما آنها را 
نمی بینن�د یا وقتی هم به س�ینما می روند 
و امتحان خود را درس�ت پس می دهند باز 
هم در سینما برایشان بسته تر می شود. قبل 

از اینکه به فیلم »روباه« و تمام حواش�ی آن بپردازیم 
می خواهم از اینجا شروع کنیم. 

سوال خوبی است اما من هم پاسخ آن را نمی دانم 
چون من هم آدمی هستم که وسط این اتفاق هستم، 
آنقدر که گاهی با خودم می گویم شاید من خودم فکر 
می کنم که خوبم. شاید فکر می کنم که توانسته ام از 
پ��س نقش بربیایم، در حالی که اتفاقات ظاهرا این را 
نشان نمی دهد. من به عنوان یک بازیگر، ایرادی که به 
اتفاقات کنونی سینما می گیرم این است که یکسری 
بازیگر می بینیم که در همه کارها حضور دارند، از یک 
کار، شیفت می شوند به کار دیگر، چون جنس کارها 
آپارتمانی است و ژانرهای متنوعی هم کار نمی کنیم، 
خیلی گردش در جریان اصلی بازیگری را نمی بینیم و 
مخاطب باید بپذیرد که این بازیگران همیشه همین 
هس��تند و باید همه قصه را با همین بازیگران تحمل 

کند. 
 در پروس�ه آسیب شناس�ی س�ینما، همی�ن گزاره 
می تواند یکی از دلایل س�ینماگریزی مردم محسوب 

شود. 
یکی از دلایل صددرصد همین دلیل اس��ت اما به 
نظر من نمی تواند خیلی دلیل اصلی محس��وب شود. 
به نظرم یکی از دلایل، همین اس��ت. واقعا من خودم 
هم نمی دانم. با برخی دوستان که صحبت می کردیم، 
گفتم والله نمی دانم شاید من بازیگر محفلی نیستم، 
حقیقتا! کارگردان هایی که من با آنها کار کرده ام هم 
اتفاقا کارگردان های محفلی نیستند، چه تلویزیونی و 
چه س��ینمایی. چه مثل هادی مقدم دوست یا بهروز 
افخمی، جلیل س��امان و روح الله حج��ازی، از جنس 
آدم هایی هستند که اهل سینما هستند و به اصطلاح 
این کاره اند تا اینکه بخواهند بیشتر به دنبال حواشی و 
این قبیل مسائل باشند اما به هر حال این مساله وجود 

دارد و من نمی دانم دلیل آن چیست. 
 به نظرتان از آن دسته بازیگرانی هستید که با دفتر 
خاصی رابطه داشته باشید یا برای کارگردان، گل ببرید 
ک�ه ارتباطتان را با او حفظ کنید تا در کار بعدی هم از 

شما دعوت کند؟ 
نه، اصلا. 

 چون یک دسته از بازیگران بزرگ سینما هم از این 
دس�ته کارها انجام می دهند، یعن�ی با دفتری ارتباط 
دارند، این ارتباط را حفظ می کنند تا در کار بعدی هم 
از آنها دعوت به همکاری شود. شما اصلا از این دسته 

آدم ها نبودید؟
ن��ه! یعنی بلد نیس��تم از این کاره��ا انجام دهم. 
اگ��ر بخواهم این کار را بکن��م، بدتر خرابش می کنم. 
نکته ای وجود دارد که خیلی مهم اس��ت، اصطلاحی 
وجود دارد که می گویند ش��وآف، برخی از بازیگران، 
ش��وآف را خوب بلدن��د، نمایش دادن خودش��ان را 
خوب بلدند. این ویژگی در وجودش��ان هست و اصلا 
هم نمی خواهم بگویم که چیز خوبی است یا بد! اصلا 
بحث ارزش گذاری نیس��ت. فقط اینکه من این کار را 
بلد نیس��تم، کلا آدمی هستم که دوست دارم خیلی 
آرام باش��م و بخزم و کلا اینطوری حال می کنم! برای 
همین اگر بخواهم آنگونه باشم چون چیزی است که 

از جنس من نیست، کار را خراب تر می کنم. 
 م�ن بعد از »رس�تگاران« ی�ا مثلا بع�د از »ارمغان 
تاریکی«، افق خوبی را برای ش�ما در س�ینما متصور 
بودم اما اینطور نشد. فکر می کردم خواهید درخشید 
اما اینطور نشد. گویی چنین تعریف شده است که مثلا 
فلانی بازیگر تلویزیون است و باید سریال و تله بازی 

کند.
من حتی در خود تلویزیون هم خیلی خوش اقبال 
نبوده ام! که حالا مثلا بعد از ارمغان، پش��ت س��ر هم 
نقش اول به من پیش��نهاد ش��ود یا نقش های خیلی 
خوب دیگری به من پیشنهاد شده باشد. نه، اصلا این 
فضا نبود! من هنوز می گویم که از روی بخت و اقبالم 
بود که »ارمغان تاریکی« را بازی کردم، همانطور که از 
بخت و اقبالم بود که در رستگاران بازی کردم. البته من 
درباره فیلمنامه سختگیر هم هستم اما نه اینکه بخواهم 
حتما فیلمنامه، بهترین باشد. چون می گویم به هر حال 
از بی��ن صد مورد کار خوب، فقط یکی ممکن اس��ت 
بهترین بشود. از کجا معلوم است که آن یک مورد به 
من برسد؟ واقعا سعی می کنم از بین فیلمنامه هایی که 
وجود دارد، براساس سلیقه و همان فهم محدودی که 

دارم انتخاب کنم. 

 انتخاب فیلمی مثل »روباه« کمی س�خت و دش�وار 
اس�ت. در این شرایط حضور در فیلم روباه به ریسک 
زیادی نیاز دارد. آیا نگرش سیاسی شما برای پذیرش 

این نقش موثر بوده؟ 
نه واقعا. یعنی به آن معنا بخواهم آدم سیاسی باشم 
نه! ببین! یک اتفاق بد وجود دارد، حالا به تعبیر من، 
بد! آن هم اینکه در جهان سوم، همه چیز ما سیاسی 
اس��ت. یعنی از آب و نان گرفته ت��ا هوایی که نفس 
می کشیم به هر حال سیاسی است! یعنی همه ما یک 
جور خط مش��ی و دیدگاه داریم اما اینکه بخواهم این 
مس��اله را در کار دخیل کنم که بگویم این کار بشود، 
به این دلیل یا فلان کار نش��ود، به این دلیل، نه واقعا! 
در حیطه بازیگری من یک بازیگرم و آسیاب باید بتواند 

همه چیز را خرد کند. 
 پ�س به خاط�ر »ارمغان تاریکی« و به پیوس�ت آن، 
»روباه« نمی توان گفت که انتخاب های ش�ما سیاسی 
بوده  اس�ت ی�ا اینک�ه ن�گاه ایدئولوژیک ب�ه قضیه 

داشته اید؟
نه واقعا! مثلا درباره »ارمغان تاریکی« اتفاقا آدمی 
ک��ه وجود دارد، غیرسیاس��ی ترین آدم آن جمع بوده 
است )در روند قصه(. چون از یک جایی که خود را به 
صورت متظاهر، جزو مجاهدین نشان می دهد )به خاطر 
عشقش( می رود اما در انتها می گوید آقا من آدم عشق 
هس��تم، نه آدم این طرف هستم و نه آدم آن طرف! در 
کاری به اسم »روباه«، من اصلا نمی دانم چرا شما آن 
فیلم را سیاسی می بینید؟ یا چرا آن کاراکتر را سیاسی 
می بینید؟ او یک پلیس امنیتی است مثل همه جای 
دنیا. یک نیروی امنیتی که کارش حفاظت و امنیت 

است.
 خیل�ی از بازیگره�ا آمدند در ای�ن کار و همین که 
فهمیدند قصه فیلم چیست، دور بهروز را خالی کردند. 

این اتفاق را دیگر خودتان به چشم دیده اید. 
از خوش اقبالی من ب��وده که نرفته اند و من رفتم 
به جایش��ان! )خنده( من اص��لا آن طور به قضیه نگاه 

نمی کن��م چون به ه��ر حال 
من برای همیشه می خواهم 
در ای��ران زندگی کنم )چون 
یک حرف های��ی می زنند که 
البت��ه م��ن دقیق��ا نمی دانم 
به هر  چیس��ت(  منظورشان 
حال من دارم در این مملکت 
زندگی می کنم بع��د هم در 
همه جای دنیا این تیپ فیلم 
ساخته می شود، فیلم پلیسی، 

جاسوسی.
  فکر می کنم فضای سینما کمی سیاسی شده است. 
زمانی که بهروز افخمی می خواس�ت »روز شیطان« 
را با موضوعی شبیه همین فیلم »روباه« بسازد، این 
مس�ائل وجود نداش�ت یعنی مثلا منوچهر حامدی 
آمد در آن فیلم بازی کرد، آتیلا پس�یانی بازی کرد 
یا عبدالرضا اکبری که ستاره آن دوران بود. ولی الان 
اوضاع به گونه ای است که گویی تمام افرادی که بازی 
در فیلم روباه را نپذیرفته اند، قهرمانان سیاسی سینما 

هستند.
مثلا »ارمغان تاریکی« درباره اتفاقاتی است که در 
س��ال های 6۰-59 افتاده است به هر حال از آن گذر 
کرده ایم، س��الی است که به هر حال خیلی از مسائل 
آن دوران مش��خص شده اس��ت. بعد هم فیلم روباه 
قرار نیس��ت بخواهد تحلیلگر سیاس��ی باشد. درباره 
فیلم »روباه« هم باید بگویم که اصلا مساله هسته ای 
ب��رای من چیز کم و بی ارزش��ی نیس��ت و مهم تر از 
همه، قضیه ترور. به هر حال ترور دانش��مندان برایم 
یک مس��اله و درد است. چرا؟ به خاطر اینکه ما مثلا 
سخت افزار انرژی اتمی یا هر چیز دیگری را می توانیم 
بیاوریم اما آد م هایی که نرم افزارش هس��تند و مال ما 
هستند را وقتی می کشند نمی توانیم راحت جایگزین 
کنیم. فرقی نمی کند، حتی آدم های سینما! ما افراد 
س��ینماگری که س��ینماگران خوب و توانا و فهیمی 
هس��تند، اگر اینها را خودمان بکش��یم یا آنطرفی ها 
بکشند، حتی اگر کشتن شخصیت شان باشد، به هر 
حال این مساله یک درد اس��ت چون از دست دادن 
یک آدم است. به این راحتی هم جایگزین ندارد. برای 
همین ترور دانشمندان هسته ای برای من یک درد و 

مساله است. 

 پس ترور برای خودت مساله بود.
ت��رور در کل دنیا برایم دغدغه اس��ت. چرا نه؟ اما 
صرفا نمی توان گفت به این جهت که شخصی می گوید 
ترور برای من دغدغه است پس آدم سیاسی است. این 
است که می گویم ما آدم های جهان سوم همه چیزمان 

را سیاسی می کنیم. اصلا ربطی ندارد.
 مثلا تو اگر بروی در فلان فیلم مثل روباه بازی کنی 
باید انگ بازیگر حکومتی را تحمل کنی، پس به نظرم 
کل پیکره این س�ینما دولتی است و با پول حاکمیت! 

پس استقلال اصلا محلی از اعراب ندارد.
یک نکته ای هست که نمی دانم آیا منظورت از فیلم 
حکومتی، همان فیلم سفارشی است؟ ببین! من اصلا 
معتقدم که فیلم سفارشی، چیز بدی نیست. چرا ما فکر 
می کنیم که فیلم سفارشی، چیز بدی است؟ من معتقدم 
که سینمای درست، سینمای هالیوود است )تعارف هم 
ندارم( به خاطر اینکه خوش قصه اس��ت، خوش ساخت 
است و خوش ریتم اس��ت و امتحان خود را به معنای 
مطلق پس داده اس��ت و چرخه سیستم اقتصادی اش 
در کل دنیا می گردد، بهترین ابزار جنگی هم هس��ت 
دیگر! الان در هر کشوری که بخواهی به آن ورود کنی 
و تصاحبش کنی، اول، س��ینمایت را می فرستی آنجا، 
آن کشور مال خودت است، همان اتفاقی که در روسیه 
افتاده است )بعد از فروپاشی شوروی(. می خواهم بگویم 
در همان سیستم هالیوود هم فیلم های سفارشی کمی 
نداریم که بی نهایت خوش ساخت هستند و بی نهایت 
خوبند. از دوره خیلی قدیم »ویولن زن....« فیلم، فیلم 
سفارشی است تا فیلم لینکلن؟ بسیاری از این فیلم های 
سفارشی آمریکایی ارزش هنری فراوانی دارند. سینما 
به هرحال یک نوع ابزار است. حالا یک ابزار اقتصادی 
اس��ت، یک ابزار داستانگو است، یک ابزار خیلی خوب 
است برای سیستم نمایشی که چرخه اقتصادی خیلی 
خوبی هم با آن می گردد اما مهم ترین اتفاقی که هست 
اینک��ه دارد یک کار سیاس��ی و فرهنگ��ی هم انجام 
می دهد. این اش��تباه است که بگوییم فیلم سفارشی 
قرار است فیلم بدی باشد. نه اتفاقا! 
یک فیلم سفارشی خوب بسازید، 
پ��ول را بگیری��د و تبدیلش کنید 
به یک فیلم خوبی ک��ه مردمتان 
ب��ا آن ارتباط برق��رار کنند و حظ 
ببرند، ل��ذت ببرند.مهم ترین اتفاق 
در روب��اه این اس��ت که یک متن 
درست و درمان وجود دارد! قصه ای 
که از ابتدا تا انتهایش را می دانی و 
معلوم است و آدم قصه، سرجایش 
است. یعنی اضافات ندارد. برخی کارها هستند که تنه 
ندارند و یکسری شاخ و برگ دارند که باید تازه برایشان 
تنه بسازی! اما در این کار، هم تنه وجود داشت و هم 
شاخ و برگ. این همان کار درست و حسابی می شود. 
بعد هم یک کارگردانی وجود دارد که به معنای مطلق 
نسبت به سینما اشراف دارد، این مساله از ب بسم الله 
قصه گویی وجود دارد تا ساخت آن. آنقدر که مثلا مدیر 
فیلمبرداری کس��ی را می آورد که مستندساز است تا 
جنس تصاویر کمی به مستند گرایش پیدا کند. خب! 
وقتی چنین کارگردان��ی داری و از طرفی او بازیگری 
را هم خیلی خوب می شناس��د، می ش��ود یک کمک 
اساسی. مهم تر و اساسی تر از همه این است که ما یک 

کارشناس داشتیم که اصل جنس بود. 
 و برای رئال تر ش�دن قصه اقدام موثر تیم س�ازنده 

چه بود؟
ما یک کارش��ناس امنیتی خیلی خوب داشتیم. 
مثلا من وقتی برای این کار رفتم، خب می دانید آدم 
کلی نمونه های خارجی دیده اس��ت دیگر! نمونه های 
آمریکای��ی دیده ایم. به هر حال روب��اه را با آن فیلم ها 
و الگو ها مقایس��ه می کنید، اگر می خواس��تیم شبیه 
فیلم های هالیوودی باشد فیلم دیگری ساخته می شد 
و دیگر ایرانی نب��ود. مهم ترین ویژگی فیلم روباه این 
است که مأمور امنیتی اش ایرانی است. مأمور ایرانی هم 
هست که مثلا من نوعی، هیچوقت مأمور اطلاعاتی را 

ندیده بودم. شما دیده بودید؟
 نه!

بس��یار خب! اما عینا همین اس��ت. آدم عجیب و 
غریب و پیچیده ای نیس��ت. واقعا همین است. آقای 
اصفهانی که کارش��ناس ما بود، آدمی است که وقتی 
چند نمونه از کارهایی را که کرده شنیدم، گفتم مگر 

می ش��ود این آدم این کارها را انجام داده 
باشد؟! ریگی را مگر می شود اصلا این آدم 

گرفته باشد؟ اصلا به ظاهرش نمی خورد!
 یعنی کس�ی که ریگی را گرفت، مشاور 

شما بود؟
بله! ای��ن آدم این کار را کرده اس��ت 
ولی بعد با خ��ودم گفتم چرا باید عجیب 
و غریب به نظر برسد؟ باید هم همین طور 
باشد. اتفاق خوب یا بدش این بود که آقای 
افخمی به من گفت ببین! این نمونه واقعی 
ماس��ت و ما باید به ای��ن واقعیت نزدیک 
بش��ویم. بویژه درباره چیزی که تا به حال 
ندیده ایم. بویژه نمونه ایرانی اش را ندیده ایم.
 یک جایی از فیلم مرا اذیت کرد مثلا آن 
موقع که م�ی روی دم خانه حمید )حمید 
گ�ودرزی( و از آن پایی�ن داد می زنی بیا 
پایی�ن، وزارت اطلاعات! خیل�ی فان و رو 

نیست.
ح��الا من یک نکته ای را بگوی��م که خیلی بامزه 
اس��ت. عینا همین اتفاق برای من افت��اد. خانه بودم، 
شبکار هم بودم یعنی یادم هست که کار، به سر ظهر 
هم کشیده بود. دیگر ساعت ۱۱-۱۰:۳۰ کسی خانه 
نبود، زنگ منزل را زدند، رفتم پش��ت در و گفتم بله؟ 
گفتند: تشریف می آورید پایین؟ گفتم: شما؟ گفتند: 
از اطلاعات هس��تیم. گفتم: خدای��ا! اطلاعات؟! من؟! 
خانه ما؟! چه ارتباطی دارد؟ رفتم پایین که واقعا هم 
اطلاعات بود اما با ش��خص دیگری کار داشت از من 
می خواستند یک سوالی بپرسند. همین! اما دیدم در 
زندگی روزمره  این اتفاق می افتد. دیده ام. دم در خانه 

خودم اتفاق افتاده.
 پ�س در آن صحنه خودت اصلا مقاومت نکردی که 

مامور امنیتی خودش را این طوری معرفی نکند؟
نه! اگر ندیده بودم حتما می گفتم مگر می شود؟! 
ک��ه قطعا باز هم بهروز افخمی مرا توجیه می کرد که 

بله می شود!
 مشاورتان درباره آن صحنه چه گفت؟

آن روز نمی دانم مشاور بود یا نه! )خنده(
 بهروز هم صحنه را گرفت دیگر! من ش�نیدم بهروز 
افخمی خیلی حساس است و بازیگران را خیلی اذیت 
می کن�د. یعنی پلان ه�ا را همین طور نمی گی�رد و رد 
شود. با اینکه می دانم عجله هم داشته اید اما مطمئنم 

حساسیت های بهروز وجود داشت. 
ای��ن اولا ب��ه معنای اذیت کردن نیس��ت اما یک 
چی��زی که بود و خیلی هم جذاب ب��ود درباره بهروز 
)که به نظرم برای همه بازیگران ارزشمند است( خیلی 
خوب بازی را می شناسد و این ویژگی چیزی بود که 
من از »شوکران« به یاد دارم. اول می شنود، می گوید 
اگر چیزی که اجرا می کنی، به گوش من درست بیاید 
قطعا تصویرش هم درست است. یعنی اگر لحن، لحن 
درستی باش��د، قطعا درست است اما یک چیزی که 
داش��ت و خیلی مهم بود این بود که چند جا به من 
گفت: آرش خوب بود اما بازی اش کردی! تحت هیچ 
شرایطی بازی اش نکن! حس نکنم داری بازی می کنی. 
 برای خودت جذاب نبود که این آقای مشاور، ریگی 
را دس�تگیر کرده؟ داس�تان ریگی برای س�ینماگر و 

بازیگر باید خیلی جذاب باشد. 
جالب بود چون من آن جریان گرفتن ریگی را 
یک بار هم از یکی از دوستان که مربوط به سیستم 
امنیت هوایی کشور هستند ش��نیده بودم. یگان 
امنیتی، حفاظت هوایی کش��ور. به هرحال جذاب 
ب��ود دیگر! آنها از آن طرف قصه را تعریف می کنند 
و اینها ه��م از این طرف و هر دوی اینها با هم مچ 
می شود و جذاب می ش��ود. بله! جذاب بود. ببین! 
خیل��ی کارهای عجیب و غریب��ی می کنند، اصلا 
شوخی ندارد! تعارف نداریم به هرحال می بینیم که 
اطراف کشورمان، چه اتفاقاتی دارد می افتد. از عراق، 
سوریه، افغانستان و منطقه حاشیه خلیج فارس اما 
کشور ما با وجود همه این اتفاقات هنوز امنیت خود 
را دارد. یعنی در همه این بلبشویی که دارد اتفاق 
می افتد و واقعا بی نهایت حفظ امنیت کشور در این 

شرایط، کار سختی است. 
 و روباه از چه جنبه هایی برای تو اهمیت داشت؟ 

بعد از انقلاب بیش از ۱7 هزار ترور در کشورمان 
رخ داده اس��ت یعنی در واقع ۱7 هزار قربانی ترور. 
اصلا شوخی نیست! کلا نسبت به ترور مشکل دارم. 
قبل از اینکه فیلم را نمایش بدهند همه می گفتند 
فیلم سفارش��ی اس��ت در حالی که اصلا سفارشی 
نیست. یعنی نه به آن معنا که جایی پول داده باشد 
که بیا و برای ما این فیلم را بساز. اصلا اینطور نیست 
اما همه می گفتند بهروز افخمی رفته فیلمی بسازد 
درباره انرژی هسته ای و ترور و... ولی وقتی فیلم را 
دیدند گفتند نه! یک فیلم خوب و خوش س��اخت 
است درباره مسائل جذاب امنیتی که حالا یک فان 
جذابی هم در فیلم وجود دارد. یکی از ویژگی های 
جذاب روباه به نظرم این اس��ت که فیلمی نیست 
که بگوییم حالا اکش��ن عجیب و غریب��ی دارد یا 
تیر و تیراندازی خاصی باش��د که همدیگر را لت و 
پار کنند. نه اتفاقا! یک اکش��ن در ساخت دارد که 
ی��ک التهاب خیلی خوب اس��ت به نظرم. یک نوع 
بازی فکری اس��ت در واقع جاسوسی بازی که همه 
مهره های خودش��ان را دارند و براس��اس اندیشه و 

فکرشان بازی می کنند.

گفت وگو با آرش مجیدی، بازیگر فیلم »روباه« و سریال به یادماندنی »ارمغان تاریکی« 

ترور دانشمندان دردی فراموش نشدنی است 
رویدادها

وطن امروز  شماره 1572  شنبه 22 فروردین 1394

بعد از انقلاب بی�ش از 17 هزار ترور 
در کش�ورمان رخ داده اس�ت یعنی 
در واقع 17 ه�زار قربانی ترور. اصلا 
شوخی نیس�ت! کلا نسبت به ترور 
مش�کل دارم. قبل از اینکه فیلم را 
نمایش بدهند همه می گفتند فیلم 
سفارش�ی اس�ت در حالی که اصلا 

سفارشی نیست
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